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Nemzetközi elismerés. 
Az elmúlt tanévben dr. 
Földi Mihály egyetemi 
tanárt , a II. számú Bel-
gyógyászati Klinika 
Igazgatóját a Nemzet-
közi Lymphologiai Tár -
saság rendes tagjává 
dr. Boda Domonkos 
egyetemi tanárt , a 
Gyermekkl in ika igazga-
tó já t az Európai Gyer-
mekkori Nephrologiai 
Társaság rendes tag jává 
választották. Dr. Tóth 
Károly egyetemi tanár t , 
a II. számú Fog- és 
Szájbetegségek Klinika 
igazgatóját a Német 
Stomatologiai Társaság 
tiszteletbeli tagjai sorá-
ba választotta meg. Tóth 
professzort elnökévé vá-
lasztotta a Magyai- Fog-
orvos egyesület a hazai 
fogorvosképzés terén 
szerzett érdemei elisme-
réseként. 

Kiállí tás. A Szegedi 
Tanárképző Főiskolán 
két évenként megrende-
zésre kerülő nemzetközi 
tudományos ülésszak 
keretében immár ha-
gyományossá vál t a 
r a j z - és művészettörté-
neti tanszék kiállítása is. 
Ebben az évben a Jó-
zsef Att i la Tudomány-
egyetem Aulá jában ok-
tóber 12-r26 között ke-
rül bemutatásra a szak-
m a és a művészetked-
velő közönség számára 
a tanszék dolgzóinak az 
anyaga. 

Más kiállításoktól ab-
ban különbözik, ez a 
tárlat , hogy laboratóriu-
mi jellege van, nem 
reprezentat ív, de kép-
csarnoki prof i l ja sin-
csen. A tanszék a kor-
szerű rajzpedagógia mű-
helye, nagy erőfeszítés 
történik az ú j r e fo rm-
terv kiszélesítése és 
megvalósítása é rdeké-
ben; ez tükröződik az 
anyag egy részén is. 

A kiállí tás kapcsán 
megjelenő katalógus ki-
advány jellegű. A ne-
velőktől egy-egy kép-
reprodukció jelenik 
meg benne és Fischer 
Ernő tanszékvezető elő-
szava u t án Vinkler 
László főiskolai t aná r 
összehasonlító biográ-
üá j á t közli. 

Tizen Jugoszláviából. 
O j színt je lent ebben a 
tanévben a Szegedi Or-
vostudományi Egyetem 
külföldi ösztöndíjasai-
nak évről évre gyarapo-
dó csoport jában annak 
a tíz jugoszláv hallga-
tónak a bekapcsolása, 
ak ik felvételéhez az 
Egészségügyi Miniszté-
r ium hozzájárul t . Az 
1967/68-as tanévben 
egyébként ö tvenhat kül-
földi ösztöndíjas hallga-
tója van az egyetem-
nek. A függetlené vált 
af r ikai országból 27 f ia-
tal tanul Szegeden. Van-
nak mongolok, jo rdá-
niai ak, ciprusiak is. 

O j nővérszállás. Ré-
gi gond a kl inikákon 
dolgozó nővérek lakás-
gondja inak enyhítése, 
megoldása orvosegyete-
münkön. A nem szege-
di születésű, egyedülál-
ló nővérek sokszor 
azért kénytelenek ki-
lépni munkahelyükről , 
mer t n e m b í r j ák a ma-
gas albérleti á ra t fizet-
ni. Az egyetem másfél-
millió forintos költség-
gel még az Idén meg-
kezdi a Szemészeti Kli-
nika tetőterében egy 
ú j nővérszállás kialakí-
tását, mely 50 személy 
elhelyezésére nyúj t m a j d 
lehetőséget. 

Scraperrel a korai bronzkorban 

Magyar piramisok titka 
A kétegybázi ásatások szenzációja — Egy ismeretlen 

nép nyomában — Készülnek a pontos vizsgálatok 
Egyszer volt, hol nem volt, 

volt egyszer egy nép. Nagyon 
is egyszer, hiszen négyezer 
éve, s egyszer, hiszen „alig" 
kétszáz évig élhettek itt a 
Ká rpá t medencében, aztán 
szőrén-szálán eltűntek. Hon-
nan jöt tek? Hova mentek? 
Még nevük sincs. Gödörsíros 
kul túra, kurgán-kul túra , ok-
kersíros kul túra — ez a ne-
vük. Nyomukban rej télyek 
és hata lmas halmok. Ezek a 
magyar piramisok. A régé-
szek pedig, akárcsak Sher-
lock Holmes, türelmesen ke-
resik az „új lenyomatokat" , 
az áruló nyomokat . 

Az egyik ilyen „nyomot" 
Kétegyháza ha tá rában talál-
ták meg. Errefelé van egy 
35 halomból álló sírszerű 
temetkezési központ. A leg-
nagyobb az úgynevezett Tö-
rökhalom. Hét méter magas, 
hetven méter á tmérőjű ki-
emelkedés ez. Emberi kéz 
műve, melyet azonban nem 
bolygatott emberi kéz év-
ezredek alat t sem. 

Ezen a nyáron gépek és 
emberek érkeztek a ha lom-
hoz, és tíz méter szélesség-
ben átvágtág a közepét. S a 
halom felfedte t i tkát . Leg-
felül népvándorlás korabeli 
sírokat talál tak. Ide temet-
keztek a lusta szarmaták, 
akik készen kapták a pom-
pás s írhalmot laza földjével . 
Le j jebb azonban már kora-
bronzkori sírokat t á r tak fel. 

Dr. Gazdapusztai Gyula, 
az Ókortudományi és régé-
szeti tanszék tanszékvezető 
docense ezen a nyáron ú j 
módszerrel próbálkozott a 
halomásatásoknál. Scraperrel 
végezték el a munka nehe-
z é t 

— Egyik célunk az is volt, 
hogy a gépi fe l tárás használ-
hatóságát bizonyítsuk. Ez si-
kerül t is. A gép nem tet te 
tönkre a maradványokat . A 
korabronzkori sírokban n e m -
csak a csontvázak marad tak 
meg, de a gerendák és a ha -
lottakat borító bőrmaradvá-
nyok is. Ha t sírt t á r tunk fel. 
Egy gyereksírt ládába téve a 
Békéscsabai Múzeumnak 
adományoztunk. 

— Mit olvas ki a régész a 
leletekből? 

— Elsősorban azt, hogy 
miként temetkeztek ezek az 
emberek. A zsugorított hely-
zetű halot t fölött a sírgödröt 
tölgyfagerendákkal borí tot-
ták. Rendkívül szegényes 
mellékletanyagot ta lá l tunk: 
egy negyvenhárom ál la t -
csontból készült láncot, né -
hány sertéscsontot, két ezüst 
fü lkar ikát . És a központi sír-
ban ugyanúgy mint a köz-
népiben : mindegyik lábnál 
okkerrögöt. Edényt nem ta -
láltunk, de ilyenre még nem 
is volt hazánkban példa. 

— Tehát az okkersiros kul-
túra népével találkoztak? 

— A gödörsíros ku l tú ra 
jobb elnevezés, hiszen ok-
kerra l máshol is találkozha-
tunk. Oroszul j ámná já -ku l -
tu rának nevezik, ott is ha -
sonló sírokat t á r tak fel. Ami-
kor a nyár végén a Szovjet-
unióban j á r t am éppen ezért 
sok tudós érdeklődött ered-
ményeink iránt . Többek kö-
zött M. I. Artamonov pro-
fesszor, a leningrádi egyetem 

régészeti tanszékének a ve-
zetője és a Lenin dí jas E. I. 
Krupnov, a moszkvai régé-
szeti kutató intézet osztály-
vezetője. S nem csak az ér-
deklődésre kellett felfigyel-
nem, hanem ar ra is, hogy 
most is k i fe jezték: szeretné-
nek kapcsolatot tar tani ve-
lünk, közelebbről, akár ide-
látogatással is, megismerni 
eredményeinket . A hazai ér-
deklődésre sem panaszkod-
hatunk, kint já r t ná lunk a 
a televízió és f i lmet készített 
a munkáról . 

— Mik a tanszék további 
tervei? 

— Most egyelőre a lelet-
anyag feldolgozására várunk. 
Creguss Pál professzor vál-
lalta a faanyag vizsgálatát, 
az emberanyagét dr. Lipták 
Pál tanszékvezető docens 
végzi. A lehetőségek most 
már kialakítot ták intézetünk 
prof i l já t is: teljes erővel 
ezekre az ásatásokra ál lunk 
rá. Hallgatóink közül húszan 
nyáron Kétegyházán fizikai 
munká t már végeztek, az el-
méleti munka szakdolgozó-
inkra vár többek között. 
Ecsedi István hallgatónk 
például elkészíti Dél-Alföld 
halom-kataszterét , s így 
megál lap í tha t juk: milyen 
összefüggő halom-mezők van-
nak, van-e elhelyezkedé-
sükben valami rendszer. 
Eddig ugyanis a nagy sír-
halmokat egyediként kezel-

ték, most egymástól való tá-
volságukat — akárcsak a 
Szovjetunióban — térképé-
szeti módszerekkel próbál juk 
megállapítani. 

Így s az ásatásokat is foly-
tatva talán hamarosan meg-
oldódik a t i tok: milyen tör-
ténelmi szerepet játszott ez 
a nép a Kárpá t medencében. 
Ma még csak annyi t tudunk, 
hogy vádorolnak, ők hozzák 
be a lovat a Kárpá t meden-
cébe, vannak négykerekű ko-
csijaik, van szegényes kerá-
miá juk , ismerik a rezet és a 
bronzot. És építik ezeket a 
halmokat, amelyeknek mére-
teire jellemző, hogy három-
ezer köbméter földet kellett 
megmozgatniuk. 

Egyes elméletek szerint 
ez a legrégibb indoeurópai 
nép. A leletek azt igazolják, 
hogy méreteik valóban el tér-
tek az itteni őslakosságétól. 
Készülnek a pontos vizsgála-
tok . . . 

Elgondolom. Valahol sze-
kerek nyikorognak, lovak 
nyerítenek. Felszedelőzködik 
a tábor. De nem látni sem a 
harcosok arcát, sem az asz-
szonyokét. Mögöttük az i t t-
hagyott otthon utolsó szim-
bóluma: a halom. Apáik 
nagyapáik fekszenek itt, de 
a fiú ú j hazát indul keresni. 
Honnan jöt tek? Hova men-
nek? Ki tudja . Egyszer voit, 
hol nem volt, volt egyszer 
egy nép. 
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Ki voltál, ember? — faggatják a központi sír halottját a 
régészet legizgalmasabb perceivel ismerkedő hallgatók. 

A ládába zárt gyereksírt óvatosan emelik ki a négyezer 
évvel fiatalabb felnőttek, hogy a békéscsabai múzeumot 

gazdagítsa. 

Havonta több mint egy millió 
Az 1966/67-es tanév s ta-

tisztikájából emel tünk ki 
egy jellemző adatot : a Sze-
gedi Orvostudományi Egye-
temen ösztöndíj címén ha-
vonta 1 millió 39 278 forin-
tot fizetett ki a tanulmányi 
osztály a hallgatóságnak. 
Ha figyelembe vesszük, 
hogy ebből az összegből hi-
ányzik a különböző intéz-
ményektől, vállalatoktól 
származó társadalmi ösz-
töndí jak összege, különös-

képp nyilvánvaló, hogy szo-
cialista á l lamunk mily nagy 
mér tékben támogat ja a ta-
nulni, magukat képezni aka-
ró fiatalokat. 

Ez az összeg 1500 hal 'ga-
tó között osztódik el, vagyis 
hallgatónként mintegy 693 
for int havi állami támoga-
tást jelent. Mi foglaltatik 
benne ebben az összegben? 
Tanulmányi ösztöndíjak, szi-
gorlók havi támogatása, szo-
ciális ösztöndíjak, társadalmi 

ösztöndíjak az egyetemi költ-
ségvetés terhére, népköztár-
sasági ösztöndíjak és hozzá-
járulás a kedvezményes 
menzai é tkezéshez 

S mit vá r ellenszo'gálta-
tásként az á l lam ezért a tá-
mogatásért? Fegyelmezett, 
szorgalmas munkát , jó ta-
nulmányi eredményeket , 
emberi tisztességet, becsüle-
tességet, közösségi emberhez 
illő magatar tást . 

Űj feladatok 
a szakszervezeti 
munkában 

Beszélgetés tudományegyetemünk 
szakszervezeti bizottságának 
elnökével 

„Szocialista oktatásügyünk egyik nagy jelentősé-
gű területe a felsőoktatási intézményekben folyó 
kommunista szakemberképzés. A szakszervezet min-
den lehetséges módon támogassa ezekben az intéz-
ményekben a ideológiai-politikai nevelő munka szín-
vonalának, eredményességének fejlesztését, az okta-
tó-nevelő munka hatékonyságának növelését, az ezt 
szolgáló jobb tárgyi és személyi feltételek biztosítá-
sát." 
(részlet a Pedagógusok szakszervezete VII. kongresszusának 
határozataiból) 

Az elmúlt tanév végén la-
punkban beszámoltunk a r -
ról, hogyan készülődnek 
felsőoktatási intézményeink 
a Pedagógusok Szakszerve-
zetének VIII. kongresszusára. 
Azóta végére é r tünk immár 
a nyárnak, amelynek elején 
— július 10—11-én — lezaj-
lott ez a nagyszabású ta-
nácskozás. Most ar ró l be-
szélgetünk dr. Szentpéteri 
István docenssel, a József 
Atti la Tudományegyetem 
Szakszervezeti bizottságának 
elnökével, hogy miként si-
kerü l t az i t t megvitatott 
problémákat a kongresszus 
elé tárni , milyen határoza-
tokba foglalták bele fel-
sőoktatási Intézményeink 
szakszervezeti képviselőinek 
elgondolásait. 

— Szakszervezeti ülésein-
ken különösen két fontos 
kérdés foglalkoztatott ben-
nünke t a kongresszus előké-
szítése során. Az egyik a 
levelező és esti okta tás 
egyetemi és speciálisan sze-
gedi helyzetének vizsgálatát 
tűzte ki célul. Voltak szél-
sőséges megnyilvánulások is, 
de ezeket nem vet tük f i -
gyelembe. Nem azonosíthat- ' 
tuk magunkat olyan gondo-
lattal , amely e fontos okta-
tási forma teljes felszámo-
lásával foglalkozott, de 
szükségesnek tar tot tunk ész-
szerűsítéseket. 

A másik, a tagságot na-
gyon élénken foglalkoztató 
probléma a felsőoktatási in-
tézmények dolgozóinak bér-
kérdése volt. Az oktatásügy 
terén dolgozók között a leg-
utóbbi pedagógus fizetés-
rendezés óta tagadhata t lanul 
bizonyos bérfeszültség van. 
Mi azt javasol juk, hogy 
megfelelően dokumentál t , re-
ális összevetéseket (az értel-
miségi dolgozók illetve a 
különböző szocialista orszá-
gokbeli pedagógusok fizeté-
sének összehasonlítását) tar-
talmazó jelentést kell a 
kongresszus elé bocsátani. 

— Ügy tudom, hogy a 
kongresszus határozatilag 
csupán a bérproblémával 
foglalkozott e két kérdés 
közül... 

— A kongresszus határo-
zatot hozott a felnőttoktatás 
fejlesztéséről Is, s ezen belül 
olyan megállapítást tett , 
hogy növelni kell a köve-
telményeket a középfokú és 
felsőfokú oktatásban, és el 
kell érni, hogy ezekben az 
iskolákban, intézményekben 
a felnőttek csak azonos kö-
vetelmények teljesítése ese-
tén kap janak azonos bizo-
nyítványt. 

A második számú határo-
zat az egységes oktatásügyi 
bérrendszer kialakí tásán be-
lül vizsgálja a jelenlegi vi-
szonyokat. Hangsúlyozza, 
hogy a lé tszámproblémákat 
f igyelembe vevő, ösztönző 
bérrendszer t kell kidolgoz-
ni. A határozatból az is ki-
tűnik, hogy a felsőoktatási 
dolgozók bérrendezésére a 
népgazdasági helyzet felül-
vizsgálásával kerül ma jd 
sor. 

— Milyen határozatokat 
kell szem előtt tartani még 
a további munkában? 

— Egyet emelhetünk még 
ki: az oktatásügyi reform 
megvalósításának során ke-
letkező további teendők kö-
zül a szocialista kommunista 
szakemberképzés területén 

az egyetemek fő fe ladatának 
a vezető funkció tökéletesí-
tését jelölték meg. Fokozni 
kell a nevelői te l jesí tmény 
társadalmi megbecsülését, 
össze kellene hangolni a kü-
lönböző szintű intézmények 
oktató-nevelő munká já t , 
egységes pedagógiai szem-
pontok kialakí tására kell 
törekedni. 

A határozat lényege te-
há t ez. Amit joggal h iányol , 
ha tnak az egyetemek dol-
gozói, hogy nem foglalkozik 
a határozat a kutató m u n -
kával megfelelően. Nem tű-
nik ki, hogy felsőoktatási 
intézményeink kutató intéz-
mények is egyben. Így nem 
határolható pontosan körül 
a szakszervezet munka te rü -
lete ezekben az intézmé-
nyekben: hogyan segítse, 
ösztönözze a szakszervezet 
a népgazdasági szempontból 
rendkívül fontos ku ta tómun-
kát, hogyan segítse a f iatal 
és idősebb kutatók helyes 
kapcsolatának kialakítását . 

A kongresszus határozatai 
ál talánosságban érint ik a 
felsőoktatási intézmények 
ügyeit. Talán m a j d a felső-
oktatási intézmények szak-
szervezeti vezetőinek bala-
tonfüredi konferenciá ján 
ezen kérdések megtárgyalá-
sára is sor kerül. 

— A szakszervezetek éle-
tében az utóbbi időben bi-
zonyos decentralizálási ten-
dencia figyelhető meg. En-
nek egyik jele volt az is, 
hogy a XXI. kongresszus ha-
tározatilag kimondta: 1968. 
januárjával az alapszerveze-
tek tagdijbevételi részesedé-
sét emelni kell. Éreztette-e 
hatását ez a tendencia a 
VIII. kongresszuson? 

— A pedagógus szakszer-
vezet kongresszusa ilyen 
konkrétan nem foglalkozott 
az anyagi eszközök eloszlá-
sával. Határozata így hang-
zik: „A szakszervezet anya-
gi eszközeit a gazdál-
kodó szervek mind na-
gyobb a rányban fordí tsák a 
tagság szociális és ku l turá-
lis szükségleteinek kielégíté-
sére, valamint az eredmé-
nyes mozgalmi munka M o -
teleinek biztosítására, s az 
évről évre növekvö anyagi 
eszközök felhasználása előtt 
az eddiginél jobban bizto-
sítsák a tagság döntési jo-
gát." 

— Milyen változások vol-
tak a vezetőségben? 

— Számunkra a legfonto-
sabb, hogy a pedagógus 
szakszervezet elnöke Csűrös 
Zoltán egyetemi t anár lett . 
Ez a tény önmagában is se j -
tetni engedi, hogy a kővet-
kezőkben a felsőoktatási in-
tézmények problémái na-
gyobb súlyt kapnak a köz-
ponti vezetőség és az e l -
nökség ülésein. 

Ez annál is biztosabb, 
mer t a központi vezetőség-
be beválasztották dr. Mezősi 
József kandidátust a JATE 
Ásvány és kőzettani tanszé-
kének docensét is, aki min-
den bizonnyal jól fogja kép-
viselni a felsőoktatási intéz-
mények és különösen a sze-
gediek érdekelt. A legfonto-
sabb munka Itthon, a főis-
kolán és egyetemen vá r 
azonban szakszervezeteinkre, 
hogy a kongreszus meghatá-
rozta elvek szerint gazdasá-
gi-társadalmi életünk ú j fel-
adataihoz felnőve bizonyít-
sák fontosságukat. 


